

المخلص باللغة العربية

حق دولة الامارات في استكشاف الفضاء الخارجي

علي اسماعيل مراد البلوشي

تتناول الرسالة عدداً من المحاور الهامة فيما يخص استكشاف الفضاء وحرية استخدامه، حيث كانت الدول في العصر الماضي تتقاسم أقاليم الكرة الأرضية فيما بينها، حيث تتفرد كل دولة بإقليمها الخاص، والذي يتكون من اليابسة والبحر وما يعلوهما من فضاء، وتبسط سلطانها وسيادتها عليه دون الأخذ بعين الاعتبار الدول الضعيفة، حيث إنه بالتطور السريع للمجتمعات أوجب على الفقهاء ورجال القانون الدعوة إلى وضع تنظيم لهذه الأقاليم، والتمييز بين ما هو ملك للدولة، تفرض سلطانها وسيادتها عليه، وما هو عنصر أو نطاق مشترك بين جميع الدول، وخاصة في ادعاءات الدول الكبرى المستكشفة لذلك العصر فتفرض سيادتها على الفضاء ومجالاته.

وقد كان أول المتصددين لهذه الادعاءات الفقيه الهولندي جروسيوس في بحثه المعنون بـ: "البحر الحر" سنة 1609 ثم بعد ذلك تلتها مجموعة من المواثيق والمعاهدات الدولية كاتفاقية الفضاء لعام 1976 والتي تعد تقنيا لتلك المواد التي كان يأخذ بها القانون الدولي التقليدي لأدنى الشروط الواجبة فيها فقط، ولاسيما بعد نجاح الاتحاد السوفيتي سابقا في إطلاق "سبوتنيك" سنة 1957 كانت أول نقطة تحول للبشرية، حيث كانت هذه الطفرة الجديدة تستلزم وضع نظام قانوني ينظمها، والتي كانت محل الاهتمام العالمي بآفاقها الجديدة أمام الإنسانية جمعاء، مما أدى إلى وضع قواعد قانونية تنظم هذا المجال بوصفه نطاقا مشتركا يحق لجميع الدول استكشافه واستغلاله بحرية مطلقة، مع مراعاة مصالح الدول الأخرى والقضاء على فكرة التملك والحيازة له بشتى الطرق، فقد تم تقنين هذه المناطق باتفاقيات ومعاهدات دولية، عملت على تنظيمه تنظيما محكما، ومستندة في ذلك على خدمة المصلحة العامة للبشرية، ابتداء من اتفاقية الفضاء الخارجي لعام 1967، ثم اتفاقية إنقاذ الملاحين الفضائيين ورد الأجسام المطلقة في الفضاء لعام 1968، كما أضيفت لها اتفاقية المسؤولية الدولية عن الأضرار التي تحدثها الأجسام الفضائية المطلقة لسنة 1972، بعدها اتفاقية تسجيل الأجسام المطلقة في الفضاء الخارجي لعام 1975، ثم تلتها عدة مواثيق ومبادئ دولية في هذا الشأن.

ولذلك فسوف تتناول الأطروحة في فصلين مع فصل تمهيدي الجوانب والأبعاد القانونية لاستكشاف الفضاء الخارجي، حيث تناولت في الفصل التمهيدي مفهوم الفضاء الخارجي ومفهوم استكشافه، بينما تناولت في الفصل الأول الطبيعة القانونية لاستكشاف الفضاء الخارجي والمسؤولية القانونية الواقعة على الدول في مجالات ونطاق استكشاف الفضاء الخارجي، مثل الاستشعار عن بعد والاتصالات. بينما خصصت الدراسة الفصل الثاني لـ "مسبار الأمل" ومسؤولية الإمارات تجاه أنشطة الفضاء، والالتزامات التي التزمت بها تجاه الغير والمجتمع الدولي في استكشاف الفضاء الخارجي.

Abstract

UAE's Right to Explore Outer Space

Ali Ismaeil Alblooshi

The thesis deals with a number of important axes with regard to space exploration and its freedom to use it, as countries in the past era shared the territories of the globe among them, as each country is unique in its own region, which consists of land and sea and the space above them and extends its authority and sovereignty over it without taking consideration is weak states, since with the rapid development of societies, jurists and jurists are obliged to call for an organization of these regions and to distinguish between what is owned by the state, impose its authority and sovereignty over it and what is a common element or domain among all countries, especially in the allegations of the major countries exploring this The era in imposing its sovereignty over space and its fields.

The first to address these allegations was the Dutch jurist Grossius in his paper entitled: "The Free Sea" in 1609, and then followed by a group of international charters and treaties such as the 1976 Space Convention, which is a standardization of those articles for which the traditional international law was taken for a minimum. Only the necessary conditions in it, especially after the success of the former Soviet Union in launching "Sputnik" in 1957, was the first turning point for mankind, as this new boom required the development of a legal system that would regulate it, which was the subject of global concern with its new prospects for humanity as a whole, which led to Establishing legal rules that regulate this field as a common domain that all countries have the right to explore and exploit with absolute freedom, taking into account the interests of other countries and eliminate the idea of ownership and possession of it in various ways. These areas have been codified by international agreements and treaties, which I worked to organize tightly and based on This is to serve the public interest of mankind, starting with the Outer Space Convention of 1967,

then the Convention on the Rescue of Astronauts and the Return of Objects Launched into Space of 1968, and the International Liability Convention was added to it Damages caused by launched space objects for the year 1972, followed by the Convention on Registration of Objects Launched into Outer Space of 1975, followed by several international charters and principles in this regard.

Therefore, the thesis will be dealt with in two chapters with an introductory chapter on the legal aspects and dimensions of outer space exploration. External, such as remote sensing and communication. While the study devoted the second chapter to the goals of the United Arab Emirates in space exploration, its achievements, and the commitments it has made towards others and the international community in exploring outer space.